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Tanácskozik 
ia közgyűlése 

Zárt üléssel folytatta 
munkájá t kedden az MTA 
várbeli kongresszusi termé-
ben az Akadémia idei, 141. 
közgyűlése. Elsőként Szent-
ágothai János, az MTA el-
nöke tartotta meg vitaindí-
tóját, melyben mindenek-
előtt a tudománypolitikai 
stratégia megújításáról és 
az abból fakadó akadémiai 
feladatokról beszélt. 

Az utóbbi öt évben je-
lentős változások tapasztal-
hatók a világgazdaságban és 
a világpolitikában. Ez a tény 
parancsoló követelményeket 
állít tudománypolitikai stra-
tégiánk újragondolására és 
módosítására — hangsú-
lyozta. A világ tudományos 
haladási irányát elemezve 
rámutatott, hogy felgyorsult 
a fejlődés, s ezzel egyidejű-
leg megnőttek a kutatási 
költségek és a kutatásokra 
fordított munkaidő. Ennek 
az ellenszere itthon sem a 
kutatási segéderő, segédsze-
mélyzet gyarapítása, hanem 
a számítógépesítés, a méré-
sek, értékelések automatizá-
lása lehet. A nemzetközileg 
általánossá vált kutatási 
csoport- vagy teammunká-
val kapcsolatban megálla-
pította, hogy hazánkban 
még hiányzik a valódi tudo-
mányközi kutatás. amely-
nek keretei között az egy-
mástól távol álló tudomány-
területek alkotóan és egyen-
jogúan találhatnának egy-
másra, egy-egy cél megva-
lósítására. Pedig a tudomá-
nyos kooperáció meghatá-
rozza ma már a tudomá-
nyos munka eredményessé-
gét. Az elnök a tudományos 
közlések hazai helyzete kap-
csán hangsúlyozta: a tudo-
mányos munkának nem a 
közlés a célja és értelme, 
hanem a kytatási eredmény. 

Ezek a gondok még in-
kább sürgetik a tudomány-
politikai stratégia megújítá-
sát, s ennek középpontjába 
a teljesítményt és a haté-
konyságot kell helyezni — 
szögezte Je Szentágothai Já-
nos. — Ez viszont elenged-
hetetlenné teszi - az objektív 
mérést, a kutatómunka és az 
eredmények tényszerű, valós 
értékelését. Az értékeléssel 
kapcsolatban rámutatott tu-
dományos minősítő rendsze-
rünk ellentmondásos gya-
korlatára. Míg a hosszabb 
távra szóló tudománypoliti-
kai stratégia kialakításához, 
egy merőben ú j tudományos 
közlési rendszer kidolgozá-
sához. vagy a továbbképzés 
reformjához viszonylag hosz-
szabb idő — két év — áll 
rendelkezésre, a minősítési 
rendszer mélyreható átfor-
málása már nem tűr ha-
lasztást. 

Ezután az elnök az erő-
források szűkösségéből ere-
dő kutatási feladatokról be-
szélt, megállapítva azt, hogy 
hazánkban is, csakúgy, mint 
mindenütt a világban, a 
kutatásnak közelebb kell 
kerülnie a társadalmi és 
gazdasági szükségletekhez. 

Pál Lénárd főtitkári be-
számolójában nagy vonalak-
ban értékelte az elmúlt öt 
év akadémiai kutatómunká-
ját, szólt a tervekről is. 
Elöljáróban leszögezte: a 
politika kedvező feltételeket 
teremtett az alkotó kezde-
ményezésekhez. a tudomány 
társadalmi szerepének he-
lyes megítéléséhez. A társa-
dalomépítés eddigi eredmé-
nyei pedig * megfelelő alapot 
adnak a további előrelépés-
hez. 

Az elért teljesítményeket 
vázolva rámutatott : az ér-
tékeléskor azt kell számba 
venni, hogy az eredmények 
hogyan szolgálják a társa-
dalmi-gazdasagi fejlődést. 
Egyebek között elmondta, 
hogy elismerést váltott ki a 
magyar kutatóknak a szo-
cialista országok Interkoz-
mosz programjában végzett 
munkája. Különösen nagy 
biliért hoztak a közös szov-

jet—magyar űrrepülés során 
először alkalmazott új hazai 
műszerek. 

Az Akadémia főtitkára ezt 
követően vázolta a számí-
tástechnikában, a kémiai, a 
biológiai és orvosi, az állat-
orvostudományi, a mezőgaz-
dasági kutatásokban elért 
jeles eredményeket, majd 
rámutatott: az ajcadémiai 
kutatóhelyeken végzett ter-
mészettudományi és műsza-
ki kutatás minden elisme-
rést megérdemlő teljesítmé-
nyei ellenére sem váltott 
ki jelentős hatásokat a ha-
zai termelő-értékesítő szfé-
rában és alig indított el so-
kat ígérő, bátor vállalkozá-
sokat. Ennek egyik döntő 
oka, hp2y a tudományos te-
vékenységben még mindig 
nem érvényesülnek kellően 
a közvetlen gyakorlati érde-
kek. 

Szólt ezután a társadalom-
tudományi kutatások ki-
emelkedő eredményeiről. 
Hangoztatta, hogy az Aka-
démián végzett közgazdasági 
és szociológiai kutatások fi-
gyelemreméltóan segítették 
elő a világ társadalmi és 
gazdasági folyamataiban 
végbement változások felis-
merését és ehhez igazodóan 
a hazai gazdaságpolitikában 
a szükséges korrekciók ki-
munkálását. 

A jogi és államtudományi 
kutatások sorából a szocia-
lista jogrendszer fő kérdé-
seit elméleti igénnyel össze-
foglaló enciklopédikus mun-
kát emelte ki, de felhívta a 
figyelmet ar ra is. hogy nem 
hozták meg 'a várt ered-
ményt a közigazgatás kor-
szerűsítését szolgáló kutatá-
sok. 

A továbbiakban az MTA 
fótitkára körvonalazta az 
Akadémia munkáját megha-
tározó fő elképzeléseket. Fi-
gyelmeztetett arra, hogy az 
országos távlati kutatási terv-

ben megfogalmazottakat felül 
kell vizsgálni és a társadal-
mi, gazdasági célokhoz való 
szorosabb kötődés érdeké-
ben korszerűsíteni, újrafo-
galmazni szükséges a fő ku-
tatási irányokat. A távlati 
tervek mellett szükség van 
rövidebb időszakra szóló 
cselekvési programokra is, 
ilyen a VI. és a VII. ötéves 
népgazdasági terv sikeres 
végrehajtását is segítő, a 
gazdaság- és a tudomány-
politika kapcsolatának szo-
rosabbra fűzését szolgáló 
országos középtávú kutatási-
fejlesztési terv. 

Ezt követően vitára került 
sor. A vitában tizenketten 
kértek szót, s a javaslatokra, 
észrevételekre Szentágothai 
János és Pál Lénárd vála-
szolt. 

Ezután tíz külföldi tudóst 
választottak meg az Akadé-
mia tiszteleti tagjának, akik 
tudományterületükön kima-
gasló eredményt értek el. és 
közvetlen kápcsolatot tarta-
nak a magyar tudományos 
élettel. 

Az ú j tiszteleti tagok: 
Bay Zoltán (Amerikai Egye-
sült Államok, atomfizika), 
Frenand Braudel (Francia-
ország. történettudomány), 
Jean Dausset (Franciaország, 
immunológia), L ars Ernster 
(Svédország, bioenergetika, 
biokémia). Jürgen Haber-
mas (NSZK, társadalomel-
mélet), Chrístopher Hill 
(Anglia, történettudomány), 
Guido Sartori (Olaszország, 
szervetlen kémia), Georgij 
Konsztantinovics Szkrjábin 
(Szovjetunió, mikrobiológia), 
Marthe Vogt (Anglia. far-
makológia) és Lauri A. 
Vuorela (Finnország, meteo-
rológia). 

A közgyűléshez kapcsoló, 
dó események sora ma, szer-
dán tudományos osztályülé-
sekkel folytatódik az Aka-
démián. 

Vetnek, 
palcintáznak 
Finisébe érkezett a kuko-

ricavetés — jelentik az or-
szág különböző vidékeiről az 
MTI munkatársai. A fontos 
takarmánynövény vetését 
Győr-Sopron megye legtöbb 
gazdaságában már befejez-
ték, kedden az utolsó hek-
tárokon fordultak már a 
traktorok a Kis-Alföldön. Be-
fejezéséhez közeledik a mun-
ka a Fejér megyei gazdasá-
gokban : mindössze tízezer 
hektárnyi termőterület vár 
még a magra, 85 ezer hek-
táron már földbe került a 
kukorica. Ami még hátra 
van, azzal két-három nap 
alatt végeznek a gazdaságok. 
A déli országrészben a 80 
ezer hektárnyi kukoricater-
mő-terülét 85 százalékán el-
vetették már a kukoricát 

Ha még az idő is mele-
gebb lenne, gyorsabban kel-
nének a tavaszi magvak, 
például a cukorrépáé. Az 
utóbbi növény vetésével leg-
több vidéken már végeztek. 
Heves megyéből arról adtak 
hírt, hogy a legtöbb gazda-
ságban már palántázzák a 
zöldségféléket. A Tarna men-
tén és a Mátra alján mint-
egy félezer hektáron zöldell-
nek palánták. Kedden már 
tűzdelték a paradicsom nö-
vénykéit a hevesi Rákóczi 
Termelőszövetkezetben is, 
ahol több mint ezer hektá-
ron terem a zöldség. Ültetik 
a paprika- és paradicsompa-
lántákat Bács-Kiskun megye 
nagyüzemi gazdaságaiban és 
háztáji parcelláin. 

A vidék híres retektermő 
tájkörzetében, Kiskunfélegy-
háza környékén szedik a sza-
badföldi retket, amiből 7 
millió csomót ígérnek a ke-
reskedelemnek. A duna-
menti kertekből útnak indí-
tották a sóska-, a spenót- és 
a salátaszállítmányokat is a 
piacokra. 

Az északi országrészből — 
Borsod-Abaúj-Zemplénből — 
arról érkezett hír, hogy mtin-
kához láttak a dinnyések: 
Tiszaluc, Hernádnémeti, Har-
sány és Bükkábrány hatá-
rában készítik a melegagya-
kat. 

S z e g e i akadémiai díjasok 
Az új típusú kutatómunka elismerése 

Jól tudom, a tudomány 
nem ismer határokat, ered-
ményeit nem zárhatjuk pa-
lackba, sikerei nem köthe-
tők topográfiai helyekhez. 
Mégis jóleső érzéssel olvas-
tuk a Magyar Tudományos 
Akadémia most folyó köz-
gyűléséről kiadott tudósítás-
ban, hogy az idei akadémiai 
díjak között szegediek is 
vannak. 

Az Akadémia legnagyobb 
tudományos elismerését, az 
akadémiai aranyérmet az a 
Straub F. Bruno kapta, aki 
Szent-Györgyi Albert mel-
lett ebben a városban je-
gyezte el magát a biokémia 
tudományával, aki a Szege-
di Biológiai Központ első 
főigazgatójaként hét eszten-
deig szervezte, irányította a 
biológiai kutatás hazai mű-
helyének tevékenységét. s 
aki ma az SZBK enzimoló-
giai intézetének igazgatója. 
Amikor a SZOTE nemrégi-
ben díszdoktorává avatta, 
arról a hűtlen hűségről be-
szélt, amely ehhez a város-
hoz köti. Straub F. Bruno 
akadémikus, nemzetközileg 
elismert, iskolateremtő tu-
dós, akinek példája fiatal 
biológusnemzedékek sorát 
inspirálja, akik többek kö-
zött megtanulták, hogy a 
tudományos életben nem a 
hierarchia, hanem a bizonyí-
fott eredmény a perdöntő. 

Véletlen-e, ha az egyik 
akadémiai díjat éppen az 
SZBK génsebészettel foglal-
kozó kutatócsoportja érde-
melte ki. Venetíaner Pál, a 
biológiai tudományok dok-
tora. tudományos tanácsadó, 
igazgatóhelyettes és munka-
társai — Udvardy Tibor, 

Sain Béla és Kiss Antal — 
kezdetben a nukleinsav ku-
tatásokkal foglalkoztak. s 
ezen eredményeikről siker-
rel és időben startolhattak a 
világviszonylatban is úttörő 
jelentőségű génsebészeti ku-
tatásokhoz. Az örökítő 
anyag szerkezetének megis-
m e r é s t célzó vizsgálataik-
kal nemzetközi eredménye-
ket értek el. A csatlakozás 
frissesége, a nemzetközi tu-
dományos vérkeringésbe va-
ló bekapcsolódás és elisme-
rés igazolta, hogyha a tudo-
mányos kutatómunka túllép 
az önfenntartáson, dinami-
kusan reagál a tudomány 
belső fejlődésének mozgás-
irányaira. a „forró pontok-
ra" figyel, időben és ered-
ményesen csatlakozhat a vi-
lág élvonalához. 

Az orvosi akadémiai díjat 
is szegedi kutatócsoport ér-
demelte ki. A SZOTE izo-
tópdiagnosztikai laboratóriu-
ménak vezetője, dr. Csernay 
László és munkatársai — 
Csirik János, Makay Árpád 
és Máté Eőrs — olyan adat-
feldolgozó és képmegjelent-
tő berendezést dolgoztak ki, 
amely pontos információk 
sokaságával szolgálja a gyó-
gyítómunkát. Elméleti mun-
kájukhoz kivitelezőt találtak 
a Gamma Művekben, s kö-
zösen kifejlesztett berende-
zésük — gammakamerának 
kis számítógéppel összekap-
csolt komplex rendszere — 
állandó kapcsolatot, párbe-
szédet biztosít orvos és a 
gép informácioözöne között. 
A Gamma Művek MB—9101 
adatfeldolgozó és képmegje-
lenítő berendezéséhez kidol-
gozott szoftverrendszerük az 

első ilyen típusú berendezés 
a szocialista országokban, 
melyre nemcsak a nemzet-
közi tudományos világ fi-
gyel érdeklődéssel, de a ke-
reskedelem is. A csoport ve-
zetője együtt dolgozott a 
JATE kibernetikai laborató-
riumának és Bolyai intézeté-
nek munkatársaival, igazol-
va, hogy ma már tudomá-
nyos eredmény nem szület-
het világtól elzárt kutató-
szobákban, elengedhetetlen 
az integrálódás, több tudo-
mányág összefogása a közös 
célért. 

A harmadik akadémiai 
díj kitüntetettje szintén cso-
portmunkában dolgozik. Né-
meth János, a Gabonater-
mesztési Kutató Intézet tu-
dományos osztályvezetője 
egyik legfontosabb takar-
mánynövényünk, a kukori-
ca nemesítésének program-
jából vette ki részét. Ered-
ményes tevékenységével 
hozzájárult e nemesítési 
munka sikeréhez, bizonyítva 
a tudományos kutatás és 
gyakorlat elengedhetetlen 
kapcsolatát, s mintegy iga-
zolva Lázár György mi-
niszterelnöknek az Akadé-
mia közgyűlésén mondott 
szavait, a tudomány támo-
gatása gazdaságfejlesztés. 

Szeged története folya-
mán jó néhány tudományos 
eredménnyel büszkélkedhe-
tett ország-világ előtt. A 
mostani új típusú tudomá-
nyos kutatómunka szegedi 
sikerei arról győzhetnek 
meg mindenkit, hogy a 
nagyszerű hagyományokon 
hasonló eredmények sarjad-
nak. 

T. L. 

A rubrikák 
és a demokrácia 
Négy adatszelvényt nem szívesen tölt ki az ember, hát 

még tizenkettőt! A négyet — amely a ki- és beje-
lentő nyomtatványokon együtt a duplája — törvé-

nyes kötelesség kitölteni. József Attila megírta már. mi-
féle légszomj fogja el az embert, amikor rájön, tucatnyi 
helyen vezetnek róla kartotékot, s a hivatalok minden 
mozdulatara kíváncsiak. Ez a modern társadalmak vele-
járója — keleten és nyugaton egyaránt kartotékok láncá-
ra fűzve fickándozik az emberiség. Amikor postarablásról, 
terrorizmusról hall a tisztességes ember, azt mondja: fene 
bánja. 

A nyilvántartás afféle szükséges rossz az életünkben. 
Nem mindegy azonban, egyetlen lakásváltozás apropóján 
egyszer kell-e leírnia az állampolgárnak nyomtatott, nagy-
betűkkel, hogy hívják, mikor és hol született, hogy hívják 
az édesanyját, vagy nyolcszor, netán tizenkétszer-tizenhá-
romszor. 

A tisztességes és logikus megoldás az lenne, ha egy 
változást csak egy hivatalban és egy példányban kellene be-
jelenteni. Ha a többi hivatal kíváncsi lenne rá. akkor ettól 
az egy hivataltól kérdezné meg. ami őt érdekli. 

Sajnos, itt még nem tartunk. Részlten, mert a magas 
hivatalok, amelyek adatainkat különböző okokból gyűjteni 
hivatottak, egymásban sem bíznak annyira, hogy a másik 
hivatal nyilvántartását forrásként mernék használni a sa-
játjukhoz. részben pedig azért, mert nemcsak ,.a" HIVA-
TAL. hanem minden egyes hivatali intézmény ragaszkodik 
ahhoz az előjogához, hogy az állampolgárt maga helyett 
dolgoztathassa. Hogy ezt kik és milyen mértékben tehetik 
meg törvényesen vagy tevékenységüket törvényesnek ál-
cázva: nos. ez is egyfajta mércéje a szocialista demokrá-
ciának. 

Maradjunk a lakásváltozásnál: mi szükség van arra. 
hogy külön ki- és bejelentőlapokat töltessenek ki az állam-
polgárral, amikor a kijelentőlapra úgyis rá kell írni, hová 
költözik? Mi szükség van a 14 éven aluli gyermeknek kü-
lön lapokra, Emikor a szülő lapjaira úgyis rávezetik az ő 
adatait is? Miért kell a szelvények tetejére ráírni a szemé-
lyi számot, amikor az általa jelölt összes adatot külön-külön 
négyszer bele kell körmölni az egyes rubrikákba? Ha vi-
szont ott a személyi szám: mi szükség a többire? 

Ennyi a törvényesen előírt rubrika: józan megfontolá-
sok alapján ennél kevesebb munkával, kevesebb papírpusz-
títással is meg lehetne oldani a lakóhely-nyilvántartást. De 
őrülhetne az ember, ha csak annyi rubrikát kellene kitöl-
tenie, amennyit — ha fölöslegesen is — mindenki számára 
előír a törvény. Szegeden ezután még eléje tolnak négy 
Kitöltendő adatlapot, s ha kisded gyermeké van, elküldik a 
kedvezményes tej kartonnyilvántartójához, hogy ott is je-
lentse be a változást. 

Az adatkérők közül nem szégyelli a nevét a papírra 
írni a posta és a Szegedi Városgazdálkodási Vállalat. Sze-
mérmesen elhallgatja kilétét másik két adatlao kibocsá-
tója: a DÉGÁZ és a városi tanács pénzügyi osztálya. Egyik 
adatlapon sem szerepel, kötelező-e kitölteni: az sem, milyen 
szerv, miféle jogszabály, alapján engedélyezte, hogy a tanács 
lakónyilvántartói ilyet kitöltessenek az állampolgárokkal. 

Fölhívtam a városi tanács illetékesét, kértem, magya-
rázza meg az adatgyűjtés efféle elburjánzását. Azt vála-
szolta, mindez az állampolgárok érdekében történik. A 
posta, a DÉGÁZ és a városgazdálkodási vállalat, attól 
igyekszik megkímélni bennünket, hogy személyesen kelljen 
bemennünk hozzájuk, bejelenteni lakásunk megváltozását 
igazán szép tőlük! Megkérdeztem az illetékest: nem kérhet-
nék-e a tanács lakónyilvántartóitól, az adatainkat ezek a 
jóságos vállalatok. Csak nem képzelem, hogy száznegyven-
ezer ember kartonjai között majd keresgélni fogják? Med-
dig tartana az?! Hát nincsenek rendszerbe rakva a karto-
tékok? Nem oldható meg. amit javasolok! 

így megoldható? Mit számít az. hogv például nekem a 
magát meg sem nevező DÉGÁZ-zal. valamint a városgaz-
dálkodási vállalattal semmilyen közös ügyem nincsen! Hogy 
már korábban megkértem a posta kézbesítőit, irányítsák az 
ú j címemre az j/jságokat és a leveleket. Senki nem mondta: 
csak akkor töltsem ki ezeket á lapokat, ha van valami ér-
telme. Ha már ki vagyok szolgáltatva a . szolgáltatóknak, 
legalább olyan munkát ne végeztessenek el velem, maguk 
helyett, amit nekem sem kellene! 

De mi a helyzet a tanáccsal? A pénzügyi osztály külön 
adatlapot töltet, ki, amikor ugyannak a szervnek a másik 
osztályán tar t ják nyilván a lakásváltozásokat? Azt felelte 
erre az illetékes: a pénzügyi osztály kinn van a Tolbuhin 
sugárúton. Különben is: kevés a tisztviselő, és száznegy-
venezer közül k ikeresn i . . . 

Na. és a jegyes tej? Azt ott ta r t ják nyilván tíz lépésre 
a lakásbejelentés helyiségétől. Az már nincs a Tolbuhin 
sugárúton. Más városban ki sem küldik a tejkaptont. felelte 
az illetékes. Be kell érte menni. Csak Szegeden ilyen elő-
zékeny a tanács. 

Hogy fogják végrehajtani az ú.i államigazgatási tör-
vényt, amely megtiltja, hogy olyan adatot kérjenek az ügy-
féltől. amely ugyanannak a szervnek más osztályán megta-
lálható? Nem vagyok biztos benne, hogy törvényesen ke-
rülnek az állampolgárok kezébe ezek a — részben névtelen 
— adatlapok. Ha igen, az még szomorúbb lenne. Elismerem, 
hogy egy részükre ma még — sajnos — szükség van. Ide-
gesít azonban, amikor személytelenül, emiatt gvakran fö-
löslegesen és értelmetlenül utasítaatnak. hogy végezzem el 
a hivatal, a szolgáltató vállalat dolgának egy részét, s még 
annyival sem becsülnek meg. hogy tájékoztassanak, ki és 
milyen céllal kéri az adatokat. Ttolott. ha megkérnének, 
hogy a közös érdekeink alapján könnyitsem meg a munká-
jukat, szíves-örömest tenném. 

A szocialista demokrácia teljességébe ugyanis nemcsak 
a választójog, meg a szakszervezet vétójoga tartozik 
bele; kiteljesedése apróságokon áll vagv bukik. Sok 

egyéb mellett azon is. felnőttnek, a közösség értelmes kö-
vetelményeit megértő lénynek tar t ják-e az állampolgárt, s 
akként bánnak-e vele. Az államigazgatás természete szerint 
szolgáltatás: a tisztviselő, aki a tejkartont az arra jogosult 
lakására küldi, nem szívességei tesz. elsősorban nem is az 
államhatalom töredékét gyakorolja, hanem a szocialista ál-
'am politikáját ha j t ja végre, ha úgy tetszik, szolgáltatja az 
államnolgárnak. Aligha lesz teljes a demokratizmus addig, 
ameddig nemcsak hogy a tanácsi tisztségviselők egy része 
nem tekinti szolgáltatásnak tevékenységét, hanem bizonyos 
szolgáltatók is úgy viselkednek, mintha hatalmai gyakorol-
nának az állampolgár fölött. 

Tanács István 


